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Zápis ze schůze výboru SPFM 4.11.2024, on-line MS TEAMS 

Účast: Hruban, Janků, Kacerovská, Kacerovský, Ľubušký, Pařízek, Procházka, Šimetka, Vlk  

1. Konference SPFM 2025 
• Workshopy pro porodní asistentky bude mít na starosti Vlk a Pařízek, přesné místo 

konání bude upřesněno. 
• Kontroverze v perinatologii – vzhledem k neshodě na tématu (domácí porody, porody 

do vody…) bude tento blok zrušen a získaný čas bude přidán do úvodního bloku, kde 
budou prezentovány perinatologické výsledky za rok 2024, včetně finálních dat o 
porodech mimo zdravotnická zařízení.      

• Společenský večer – převažuje názor společenský večer neorganizovat vzhledem 
k nízké návštěvnosti a vysokým nákladům.  

2. Stanovisko ČGPS a ČLS JEP k porodům doma 
• Šimetka referoval průběh „kulatého stolu“ na toto téma, pořádaného v Senátu. 

Zástupci ČGPS se neúčastnili, bylo zasláno písemné stanovisko, které mají členové 
výboru SPFM k dispozici.  

• Vzhledem k poslednímu rozhodnutí ústavního soudu, ze kterého vyplývá, že porodní 
asistentky mohou legálně u domácích porodů asistovat, nelze vyloučit mírné 
navýšení počtu těchto porodů (přesný počet domácích porodů není znám, může se 
pohybovat mezi 700-1000 porody/rok).  Současně z tohoto rozhodnutí vyplývá, že 
péči porodní asistentkou při porodu mimo zdravotnické zařízení nelze považovat za 
zdravotní službu. Tato činnost tedy nepodléhá regulaci ze strany státu a je bez 
nároku na proplacení ze zdravotního pojištění. 

• Odborná společnost trvá na zachování základních časových dotací, tj. dostupnost 
lékaře do 5 minut a provedení císařského řezu do 15 minut. 

• Šimetka upozornil na nebezpečí spojené s neasistovaným domácím porodem a 
potřebou nastavení pravidel.  

• Bylo opakovaně konstatováno, že nikdo z výboru SPFM nepodporuje domácí porody.  
3. ECPM kongres – Vídeň 2024  

• Kacerovský referoval výsledky voleb exekutivních postů v rámci výboru EAPM, kdy 
došlo k výměně téměř všech původních funkcionářů. Presidentem byl zvolen řecký 
kandidát prof. Apostolos.  

• Bylo diskutováno vystoupení Šimetky v diskusina téma úrovně poporodní péče v ČR. 
Jeho komentář byl hodnocen jako zbytečně kritický. 

4. Návrh doporučeného postupu „Péče o HIV pozitivní ženu v průběhu těhotenství a porodu“      
• Společná práce infektologů a perinatologů. 
• Bude doplněn odkaz na seznam HIV center. 
• Text doporučeného postupu odsouhlasen. 

5. Konsenzuální stanovisko k řešení hypotenze rodičky na porodním sále  
• Vznik dokumentu iniciován doc. Bláhou z VFN.  
• Pařízek zaslal řadu připomínek za Sekci analgezie a intenzivní medicíny v porodnictví, 

které zatím nebyly akceptovány. 
• Upozorněno na problém hypoxie plodu, který může být hypotenzí matky vyvolán.  
• Pařízek pověřen výborem další komunikací a odsouhlasením dokumentu Sekcí 

analgezie a intenzivní medicíny v porodnictví.    
• Dokument by měl mít charakter přehledového článku / konsensuálního stanoviska. 

Nebude se jednat o doporučený postup.  
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6. Doporučený postup pro diagnostiku a léčbu peripartálního krvácení: konsenzus mezioborové 
pracovní skupiny modifikovanou metodou ACCORD 

• Dokument bude mít podobu konsensuálního stanoviska / přehledový článek  
• Připomínky zapracovány, text odsouhlasen. 
• Bude zaslán do České gynekologie. 

7. Reakreditace PCIP a akreditace PCIMP  
• Běží lhůta 30 dní pro možnost podání žádosti. 
• Diskuse nad potřebným počtem PCIP a PCIMP vzhledem ke klesajícímu počtu porodů. 

V současné době doporučeno zachování stávajícího počtu center na dalších 5 let.  
Není žádoucí vznik nových center. Výhledově bude racionální redukce současného 
počtu 27 center.  

• Dotazy ze strany porodnic, která nesplňují kritéria a mají zájem o statut PCIMP. 
Nejčastějším důvodem je absence lékaře s atestací z nástavbového oboru 
Perinatologie a fetomaternální medicíny na pracovišti. Doporučeno podat žádost a 
rozhodnutí ponechat na MZ ČR.  

• Kacerovský referoval o úpravě seznamu členů zkušební komise pro atestaci 
z nástavbového oboru Perinatologie a fetomaternální medicína. Komise doplněna o 
členy výboru SPFM. 

• Dle údajů za rok 2023 přibližně 28 porodnic nedosáhlo na 600 porodů/rok.  

Zapsal Hruban  

 
 

 


